
 

 

ACTA DE CONSTITUCIÓ DE LA DIPUTACIÓ DE TARRAGONA 
 

 
A la ciutat de Tarragona, essent les dotze del migdia del dia vuit de juliol 
de dos mil onze, per tal de fer la sessió constitutiva de l’Excma. 
Diputació de Tarragona, de conformitat amb el que estableix la Llei de 
Bases de règim local 7/1985, de 2 d’abril, el Reglament d’organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals de 28 de novembre de 
1986, i la Llei orgànica de règim electoral general  5/1985, de 19 de 
juny, es reuneixen al Saló de sessions de la Corporació, les senyores i 
senyors que han estat proclamats diputats electes per les respectives 
Juntes electorals de zona a conseqüència de les eleccions celebrades 
el dia vint-i-dos de maig, els quals es relacionen tot seguit per ordre 
alfabètic de cognoms i han lliurat llurs credencials a la Sra. Secretària 
general de la Corporació: 
 
SR. GERVASI ASPA CASANOVA  
SR. JOSEP FELIX BALLESTEROS CASANOVA 
SR. ALBERT BATET CANADELL 
SRA. Ma. JOSÉ BELTRAN PIÑOL 
SR. TOMÀS BIGORRA  I  MUNTÉ 
SR. JOAN ANTONI BRULL CASTELL 
SR. MARTÍ CARNICER VIDAL  
SRA. MONTSERRAT CARRERAS GARCÍA  
SRA. IMMACULADA COSTA RAMON 
SRA. NURIA CRIVILLE MIRÓ 
SR. JOSEP M. CRUSET DOMÈNECH 
SR. SEBASTIÀ DOMÈNECH BOSCH 
SR. ALEJANDRO FERNÁNDEZ ÁLVAREZ 
SR. ÁLVARO GISBERT SEGARRA 
SR. PERE GRANADOS CARRILLO 
SR. BENET JANÉ PALAU 
SR. ANTONIO LOPEZ LOPEZ  
SR. JOAN JOSEP MALRÀS PASCUAL 
SR. DANIEL MASAGUÉ PERE 
SR. JOSEP MASDEU ISERN 
SR. FRANCESC JOSEP MIRÓ MELICH 
SR. PERE PANISELLO CHAVARRIA  
SR. JOAN PIÑOL MORA 
SR. JOSEP POBLET TOUS 
SRA. MONTSERRAT ROCA NAVARRO 
SR. DAVID ROVIRA MINGUELLA 
SR. ALBERT VALLVÉ NAVARRO 
 
Tot seguit la Secretaria general diu que s’inicia la sessió  extraordinària 
per a la constitució de la Corporació i elecció de president de la 
Diputació de Tarragona convocada d’acord amb l’establert per la 
legislació vigent amb el següent ordre del dia: 
 



 

1. Constitució de la Mesa d’Edat d’acord amb el que disposen els 
articles 57.3 del ROF i 207 de la Llei orgànica de règim electoral 
general.  

 
  

2. Promesa o jurament del càrrec pels senyors Diputats, i 
declaració de constitució de la Corporació.  

  
3. Elecció del President en la forma que assenyala l’article 207.2 de 

la LOREG, jurament o promesa del president electe i presa de 
possessió del seu càrrec.  

  
4. Acte de clausura d’aquesta sessió extraordinària. 

 
 
En primer lloc es constitueix, d’acord amb el que estableix l’article 53.3 
del ROF,  la Mesa d’Edat, integrada pel membre de més edat Sr. Benet 
Jané Palau, que actuarà com a president de la Mesa i pel de menys 
edat Sr. Albert Batet Canadell, que actuarà com a vocal. 
 
 
El Sr. Benet Jané adreça unes paraules als assistents: 
“Benvolgudes autoritats, senyores i senyors, amigues i amics, 
En el moment de constituir la Mesa d’Edat que avui tinc l’honor de 
presidir segons el que disposen els preceptes legals, se m’ofereix 
l’oportunitat de dir-vos unes paraules en el marc d’aquest acte 
institucional. 
 
En cap cas us faré un discurs però si unes reflexions sobre el que 
representa aquest acte d’avui. 
 
Fa molts anys que, des de diferents responsabilitats i en clau local i 
comarcal, treballo per al servei públic i per a la ciutadania. Ara, després 
de trenta-dos anys des de que vaig iniciar la meva carrera política, se’m 
presenta l’oportunitat de seguir servint des d’un àmbit més ampli a la 
Diputació de Tarragona. 
 
Tots els que seurem en aquests escons venim d’ajuntaments, uns de 
més grans i altres de més petits, però tots som conscients de la 
importància de la feina que es fa a la Diputació de Tarragona pel bé 
dels nostres municipis. 
 
Avui acceptem el compromís de prendre part en aquest projecte que té 
com a missió donar suport als Municipis i a les Comarques i actuar com 
un agent efectiu de transformació de la realitat i de generació de noves 
oportunitats. 
 
Desitjo que tots nosaltres, tal i com ho faig jo mateix, avui ens 
comprometem a seguir treballant perquè la nostra administració sigui un 



 

model de transparència i participació, oberta al ciutadà i sensible a tot el 
territori. 
 
Així doncs, amb aquestes paraules, declaro constituïda la Mesa d’Edat. 
 
Acte seguit les senyores diputades i els senyors diputat electes faran 
l’acte de promesa o jurament”. 
 
 
Declarada constituïda la Mesa d’edat, aquesta examina les credencials 
aportades tot conformant-les, i informant la Secretaria que s’han 
complert totes les obligacions legals, i després de constatar la 
presència dels senyor diputats i verificat el quòrum d’assistència, la 
Secretària els va cridant per orde alfabètic, per a procedir a la prestació 
de jurament o promesa, a elecció dels interessats, finalitzant el tràmit 
amb els membres de la Mesa d’Edat, vocal i president. 
 
La Mesa declara constituïda la nova Corporació, i acte seguit el 
President de la Mesa Sr. Benet Jané manifesta que, atès que sols s’ha 
presentat una candidatura per part de CiU i essent el candidat el Sr. 
Josep Poblet Tous es procedeix a l’elecció de President de la Diputació 
amb votació secreta, mitjançant papereta, crida nominal per orde 
alfabètic de tots els diputats presents, i d’acord amb el que estableix la 
Llei orgànica de règim electoral general. Verificada la votació, el resultat 
és el següent: 
 
 Vots a favor del Sr. Josep Poblet Tous...........27  
  
 
Obtinguda la unanimitat en la primera votació i atès aquest resultat, la 
Mesa proclama President de la Diputació de Tarragona al Diputat per 
Convergència i Unió (CiU) Il.lm. Sr. Josep Poblet Tous, el qual, presta 
jurament del càrrec d’acord amb la fórmula establerta i fent-se-li 
lliurament per part del President de la Mesa de l’emblema i de la vara 
de comandament, distintius del càrrec. Tot seguit passa a ocupar el seu 
lloc d’honor que li correspon i a presidir la sessió, retirant-se la Mesa 
d’Edat.  
  
D’acord amb l’establert per la legislació vigent queda a la seva 
disposició i de tota la Corporació pel seu examen i comprovació l’acta 
d’arqueix a data 7 de juliol de 2011 i l’actualització de l’inventari de béns 
de la Corporació i  els seus Organismes autònoms  referida a 31 de 
maig de 2011. 
 
L’Il.lm. Sr. President de la Diputació dóna la enhorabona als diputats 
membres de la Mesa d’edat per l’honor de la seva presidència i ofereix 
als portaveus del grups polítics que intervinguin per ordre, de menor a 
major número de representants, per explicar el seu vot. 
 



 

En primer lloc  li dóna la paraula al Portaveu del Partit Popular de 
Catalunya, Sr. Alejandro Fernández: 
 
“Benvolgut President, electe ja de la  Diputació de Tarragona, Sr. Josep 
Poblet, Alcalde de Tarragona, Delegat del govern, membres del 
Govern, diputats, regidors, càrrecs dels partits, amics i amigues: 
 
Voldria que les meves primeres paraules, en representació del meu 
partit, fossin per felicitar al  President de la Diputació de Tarragona, Sr. 
Josep Poblet.  
Ha estat vostè un bon president de la Diputació de Tarragona i estic 
convençut que ho seguirà sent, desprès m’estendré una mica més, al 
llarg de la intervenció. 
 
Voldria felicitar també als 15 diputats sortints que han compartit en 
aquest Casa amb mi l’anterior mandat i enviar-los una forta abraçada i 
també felicitar als nous electes i molt especialment al meu company 
Sebastià Domènech. 
 
Un cop fetes les intervencions, m’agradaria articular la intervenció i 
l’explicació del vot al voltant de dos idees centrals. La primera és el 
paper de les Diputacions a dia d’avui, quina és la reivindicació del 
mateix, segurament en qualsevol època anterior no caldria fer-ho però 
com s’ha posat de moda dir que han de desaparèixer crec que és 
important que reivindiquem el seu paper. I en una segona part 
m’agradaria parlar de la visió que des del Partit popular entenem que ha 
de presidir el nou mandat  i els objectius fonamentals que han de regir 
l’acció de govern en aquest quatre anys. 
 
El paper de les Diputacions està en discussió, això és evident, és un 
debat que està al carrer, és un debat que va tenir la seva implicació 
mediàtica en el debat del Estado de la Nación quan el President del 
Govern, Sr. Rodríguez Zapatero va demanar la desaparició de les 
Diputacions, el que no podem negar és que el debat hi és, i que ha 
arribat a les màximes instàncies mediàtiques i no podem defugir la 
qüestió  
 
En quin marc s’estableix aquest debat? 
Essencialment en tres, el de la crisis econòmica, això es evident, el de 
la sensació creixent de la ciutadania de malbaratament de recursos a 
l’administració pública i després amb la insatisfacció general amb la 
classe política. En relació amb aquest últim aspecte m’agradaria 
puntualitzar una cosa, perquè es parla molt d’això per no ens hauríem 
d’oblidar d’aspectes importants. L’any 2003 no fa tant temps la classe 
política érem segons el Centre d’investigacions sociològiques el 18è. 
problema dels ciutadans espanyols, vuit anys després som el 3r., 
només superat per l’atur i la situació econòmica i per damunt fins i tot 
de problemes tant seriosos com el terrorisme o la immigració il·legal. És 
evident que en això tothom té una part de responsabilitat, però també, 
s’hauria de dir, que aquells que han governat en els darrers dies en les 



 

institucions més significatives que més afecten a la qualitat de vida dels 
ciutadans, hauríem de fer una reflexió, l’any 2003 ningú no parlava de 
les Diputacions, l’any 2003 ningú no parlava dels sous dels polítics, 
hauríem de pensar qué ha passat en aquests darrers 8 anys perquè les 
coses estiguin com estan. I quan tenim aquest escenari de crisi, 
sensació de malbaratament de recursos o insatisfacció amb la classe 
política, és el caldo de cultiu ideal pel populisme, el populisme és 
bàsicament proposar solucions fàcils i miraculoses a problemes 
extremadament complexos, és enviar un missatge a la societat que soni 
bé, que creguis que agrada, que la musiqueta la gent te la comprarà, 
políticament correcta.  
 
Generar una imatge absolutament distorsionada de les  Diputacions 
provincials el que fa és enviar aquest missatge que sona bé a dia 
d’avui, hem de suprimir les diputacions provincials perquè sobren. 
Doncs bé, davant del populisme i això es un missatge populista, tens 
dues opcions fonamentals, la primera és guardar-te i posar-te de perfil, 
nosaltres ens hi neguem i un altre és intentar explicar les coses. Les 
Diputacions no són les culpables d’aquesta situació, ja sé que no és un 
missatge que estigui de moda però ho diem des d’aquí clarament, les 
Diputacions no són culpables d’aquesta situació, i no és un missatge 
corporativista expressat per part d’un diputat electe, no, i és pot 
demostrar clarament i es pot reflexionar al voltant d’aquesta qüestió.  
 
Tornem al malbaratament de recursos, any 2010, concretament juny de 
2010, el Sr. Castells Conseller de la Generalitat de Catalunya anuncia 
el decret de racionalització del Govern de la Generalitat de Catalunya 
que comportava la supressió  de 63 consorcis, observatoris, fundacions, 
etc. no tots creats en l’etapa del tripartit, sinó també en etapes anteriors, 
consorcis, observatoris, no sotmesos a fiscalització de l’oposició com 
per exemple sí ho estan els organismes autònoms d’aquesta Casa, per 
posar un exemple. Era una mesura encertada d’austeritat però et 
planteges la pregunta, aquests 63 consorcis que hi feien?, quant 
costaven?, a què es dedicaven? Si se suprimeixen tant clarament, 
significa que no eren del tot útils. Simplement dels 63 parlaré de 5, 
perquè es reflexioni. 
 
Consorci de la Governabilitat internacional de Catalunya, Fundació per 
a la integració de la societat, un nom molt bonic, és veritat, Eficiència 
Energètica, SA i Sanejament Energètic, SA, tenien doblades les 
estructures, Consorci per al Desenvolupament Científic de l’Esport, no 
dic que no siguin coses importants i així  fins arribar a 63. Això és 
malbaratament de recursos i la pregunta que jo llanço aquí és, la culpa 
d’aquest espoli la tenen les diputacions provincials ?- No, no tenen la 
culpa les diputacions  provincials, com s’acostuma a dir en castellà que 
cada “palo aguante su vela”, però que no ens adjudiquin a nosaltres 
responsabilitats d’altres. 
 
El 20 d’octubre de l’any 2010 el President del Govern Sr. Rodríguez 
Zapatero, suprimeix els Ministeris d’igualtat i de vivenda i era una bona 



 

decisió, però demostraven que per massa cosa no servien si es podien 
suprimir a les primeres de canvi. El Ministeri d’igualtat no tenia  
pressupost  excessivament gran, l’any 2010 tenia un pressupost de 110 
milions d’euros, el pressupost d’aquesta Casa és de 127 milions 
d’euros, tampoc és una xifra menyspreable Però, el de  la vivenda tenia 
1.587 milions d’euros, només el 25% del pressupost anava directament 
a ajudes que arribaven als ciutadans amb projectes de rehabilitació, 
lloguer, etc i només el 7% del global era per publicitat, quan de vagades 
es queixen de la publicitat d’aquesta Casa o d’altres diputacions no hi 
ha cap diputació que arribi al 7% de despesa en publicitat. Això és 
malbaratament de recursos i torno a llançar la mateixa pregunta, i la 
culpa d’això la té la  Diputació? No, per tant, que cada “palo aguante su 
vela”. Això no significa que les Diputacions no s’hagin de reformar en 
alguns aspectes, que no hagin d’apostar per l’austeritat, pel que hem 
pogut parlar, amb les converses prèvies amb el President, aquesta serà 
una idea que presidirà el nou mandat, reestructurar, buscar eficàcia, 
eficiència, austeritat, per suposat que sí .Però de tota manera i 
reivindicant el paper de les diputacions, les diputacions  provincials, la 
seva manera de fer respon a moltes de les demandes que els ciutadans 
estan expressant a les enquestes del Centre d’investigacions 
sociològiques. Què ens diuen  aquestes enquestes? que els ciutadans 
ens demanen  més consens  i menys confrontació  partidista. Si hi ha 
una Institució en la qual no hi hagi pràcticament mai confrontació 
partidista és aquesta, pràcticament tot s’aconsegueix des del consens, 
ens demanen també més polítiques i menys  politiqueo. Algú  s’imagina 
en aquesta Diputació, en aquest plenari fer brindis al sol com ha passat 
amb les propostes de resolució al Parlament de Catalunya o el brindis 
al sol de l’A- 27 al Congres dels Diputats? En aquest plenari quan 
s’aprova una cosa, es fa, i a més, es fa ràpid i com aquesta la immensa 
majoria de diputacions provincials; és impossible imaginar-se un brindis 
al sol a l’ordre del dia d’una Diputació.  
 
Ens demanen també més transparència. Hi ha un prejudici extens a 
l’imaginari   col·lectiu segons el qual a les diputacions no se sap el que 
es fa. Això no té res a veure amb la transparència, això és diferent, és 
informació, per una raó els mitjans de comunicació no acostumen a 
abordar massa aspectes de les diputacions perquè no hi ha excessiu 
debat polític, però això no significa en cap cas que els processos 
d’assignació de recursos no siguin transparents, segur que es poden 
millorar però també puc afirmar i sé que l’afirmació és arriscada que els 
processos d’assignació de recursos en aquesta Casa tenen menys 
forats negres que en d’altres i també es pot dir de manera clara i 
rotunda  i sinó que es dediqui algú a analitzar com funciona el Ministerio 
de defensa i les seves adjudicacions; és una experiència veure com 
funciona tot allò, per tant hi ha transparència a les diputacions.   
 
El tercer aspecte que demanen el ciutadans és excel·lència en la gestió, 
aquesta Casa, s’ha de dir també des del lideratge de l’Organisme 
Autònom de la Societat de la Informació que tinc l’honor de  presidir, 
està liderant amb el segell de qualitat d’excel·lència amb la gestió de 



 

l’EFQM  que tenen les millors empreses, algunes de les millors 
empreses del món com un exemple d’excel·lència que s’està estenen al 
conjunt de la  Casa i que segurament hi ha poquíssimes 
administracions a Espanya que la  tinguin, per tant aquí es fa 
excel·lència en la gestió. 
 
Després els ciutadans ens demanen una cosa que segurament és 
menys concreta, menys tangible i que és fonamental, és la estabilitat 
Institucional. Espanya té una arquitectura institucional històricament 
inestable, jo ja sé que hi ha gent que no els hi agraden les diputacions 
provincials perquè els hi sona una cosa massa espanyola, però hem de 
pensar una cosa per tenir una arquitectura institucional estable, hi ha 
països que la tenen i prou la valoren  i sinó preguntem als francesos i 
als britànics si és important tenir institucions amb vocació de 
permanència, d’estabilitat, de fiabilitat  i aquí tenim una des del 1836; 
això es extraordinàriament important i això ho és més a Catalunya on hi 
ha històricament una mena d’esquizofrènia sobre l’arquitectura 
institucional, l’estatut de Sau parlava dels consells comarcals, el 
següent parlava de les vegueries, es necessita estabilitat institucional i 
les diputacions aporten tradició, arquitectura tradicional estable, 
històrica de referència. Això és més important del que sembla, la gent 
potser no ho valora, preguntes al carrer i ningú et demanarà 
directament aquestes coses però és molt important  a l’hora de prestar 
serveis de qualitat. I quan parlem d’estabilitat i de governabilitat és quan  
podem parlar del que ha estat històricament el paper del Partit Popular, 
tan en responsabilitat de govern a la Diputació  de Tarragona, com 
quan no ha estat directament al govern i això  porta també a  parlar del 
segon  aspecte que és el nou mandat, quins principis l’han de presidir.  
 
En l’anterior mandat, el Sr. Josep Poblet va establir en el seu discurs 
d’investidura 4 aliances estratègiques de les quals tant el vicepresident 
primer de l’anterior mandat el Sr. Miquel Angel Lopez Mallol com jo 
mateix  ens sentim absolutament partícips i eren filosofies absolutament 
compartides: 

Primer .- la Diputació i el coneixement 
Segon.-  la Diputació  amb el territori i els municipis 
Tercer.-  la Diputació i la sostenibilitat ambiental   
Quart .-  la Diputació i les persones 

 
Segurament la Diputació i el coneixement és l’àmbit on s’ha innovat en 
aquest mandat, es podria dir que és el to del seu mandat, aquell 
aspecte que es podria recordar més que és concretament l’aliança amb 
la Universitat  de Tarragona,  amb la qual s’ha d’aprofundir. En aquest  
mandat, no estem dins del govern; hi va haver un canvi en les juntes 
electorals sobre les coalicions en els municipis, s’ha d’acceptar amb 
esportivitat, el cas és que no vam treure el tercer diputat  però és igual, 
s’accepta i  ajudarem i recolzarem al nou  govern en tot el possible. 
 
En definitiva, encara no hem sentit el discurs sencer del President però 
pel que hem pogut parlar, aquests principis, aquestes aliances 



 

estratègiques es mantenen i s’afegeixen altres aspectes com reforma i 
reestructuració que nosaltres compartim plenament i l’ajudarem amb el 
que sigui necessari. Només li he demanat una cosa, que no paguin 
justos  per pecadors, que no passi com el que volen fer amb les 
diputacions, concretant una mica més, amb la praxis política que vol fer 
vostè, premiï  les estructures més eficaces, més eficients i en tot cas 
reformi les menys eficients, jo estic absolutament convençut que així ho 
farà, absolutament convençut, aquesta és la raó fonamental del vot de 
confiança del  nostre partit que nosaltres li donem i per compartir 
projecte per continuar donant servei als municipis ara, i ja no de forma 
directa al govern, però sí il·lusionats en una nova etapa i insisteixo amb 
vocació de servei. 
 
Felicitats   a vostè, a tot l’equip i moltes gràcies per la seva atenció. 
Moltes gràcies” 
   
 
El President agraeix les paraules del diputat del PPC i passa la paraula 
al Sr. Tomàs Bigorra com a Portaveu  d’Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC):  
 
“Sr. President, en primer lloc des del nostre Grup volem felicitar-lo pel 
seu nomenament com president de la Diputació per a aquests propers 
quatre anys. 
 
Repeteix al capdavant d’aquesta institució i ho fa en un context força 
diferent del que es vivia l’any 2007. La societat, l’economia, la política i 
les administracions se’n ressenteixen. I des d’una administració local de 
segon grau com és aquesta cal superar el repte de continuar atenent i 
desenvolupant dia rere dia les línies d’actuació i la prestació de serveis 
que ve realitzant. Per això cal actuar amb equitat, eficiència i eficàcia. I 
exercir intensament el diàleg amb tots els representants de les diverses 
formacions polítiques aquí representades. 
 
El resultat de les eleccions municipals a les comarques del Camp de 
Tarragona i de les Terres de l’Ebre, i la seva traducció en representació 
institucional, li ha permès assolir una majoria absoluta. En funció 
d’aquesta representativitat, fa uns minuts ha exposat el seu programa 
davant nostre, ha explicat les línies bàsiques que pretén que siguin l’eix 
d’actuació al capdavant d’aquesta institució.  
 
La música d’aquests 10 punts, en determinats aspectes, sona com la 
que es preveu que soni en el context en què ens trobem. En altres 
punts, la música sona molt igual a com ha vingut sonant fins ara. 
 
En les 2 pàgines d’aquest document de voluntats o de línies d’actuació, 
evidentment que no pot reflectir-s’hi tot allò que es fa i es farà. En tot 
cas, s’espera trobar-hi els aspectes fonamentals, i, en aquest sentit, hi 
trobem a faltar coses, potser la més destacada de les quals, i que 
esmentarem, és el futur del PEIM. El Programa Extraordinari d’Impuls 



 

Municipal ha estat un instrument molt important i força ben dotat que ha 
afavorit i beneficiat els municipis petits i mitjans en aquests darrers i 
magres anys.  
 
En tot cas, el que caldrà és veure com es baixa al detall, el que caldrà 
és valorar el desenvolupament i la concreció formal i definitiva 
d’aquestes línies d’actuació, d’aquestes voluntats expressades amb la 
seva veu. I constatar de quina forma exerceix la política, amb quin 
exercici de diàleg ho vol portar a terme. Aquesta també és una 
responsabilitat que haurà de mostrar durant tot el temps del seu 
mandat. 
 
El document de voluntats i de línies d’actuació, que vostè va fer arribar 
fa 48 hores a mans del nostre Grup Polític, ja se’ns va presentar com 
un document del Govern de la Diputació.  
 
En el ple de la setmana passada, el nostre Grup Polític ja va manifestar 
públicament que, en exercici de responsabilitat davant la situació actual, 
estendríem la mà al futur govern entrant de la Diputació. Però al mateix 
temps, també farem el seguiment i exercirem el control que ens 
correspon com a Grup Polític d’oposició constructiva i que no forma part 
d’aquest govern. 
 
I en exercici d’aquesta responsabilitat política envers el present i el futur 
de les persones, el territori i les administracions locals amb les quals 
treballem colze a colze, el nostre Grup Polític considera que també és 
hora d’avançar de bracet en altres qüestions que no formen part de la 
lletra del document de voluntats de govern i que plantegem aquí mateix. 
 
Un aspecte és la reclamació i l’exigència d’un sistema de finançament 
just per als ajuntaments dels nostres pobles i ciutats, ja que són 
l’administració més propera a la ciutadania i, per aquesta falta de 
recursos, viuen greus patiments per a afrontar el dia a dia, tant de les 
competències que exerceixen com per a pagar-les. 
 
El Grup Polític d’ERC, que va ser pioner en la petició de 
descentralització de la Diputació en reconeixement de la realitat de les 
Terres de l’Ebre, considera que cal fer un pas més en aquest procés. 
Com a catalans prou bé sabem i patim els efectes perniciosos de 
centralització política i administrativa i que, en canvi, la proximitat i 
l’acostament de les administracions a la ciutadania presenta uns 
beneficis innegables.  
 
Com a representants polítics d’aquestes comarques hem pogut 
constatar el primer avenç que ha significat la rehabilitació del Palau 
Climent de Tortosa, que acull un registre desconcentrat i diverses 
dependències d’organismes de la Diputació. Però també hem constatat 
que la necessitat que va motivar-ne la creació és creixent, per la qual 
cosa considerem que és el moment de continuar desenvolupant el 



 

procés d’acostament i proximitat, tant polític com administratiu, 
d’aquesta institució a la realitat de les comarques de l’Ebre.  
 
Mentre que la constitució de la vegueria haurà d’esperar, tal com ha 
manifestat l’actual Govern de la Generalitat, bo és anar avançant dintre 
d’allò que és possible i no aturar-se en el camí d’una de les 
reivindicacions històriques del catalanisme polític. 
 
I un altre aspecte que volem ressaltar en aquests moments és la nostra 
preocupació per l’impacte que la situació actual provoca en els 
municipis de les nostres comarques, així com la importància que 
l’actuació de la Diputació, tant tècnica com econòmica, té per a poder 
continuar garantint-ne el funcionament, la prestació de serveis bàsics, i 
el seu desenvolupament i modernització.  
 
En aquest sentit, els plans d’actuació, les línies de subvencions i els 
convenis que aquesta institució estableix anualment o plurianualment 
són una col·laboració preuada i indispensable per a ajuntaments, 
entitats municipals descentralitzades i consells comarcals.  
 
Atès que la situació actual és motiu perquè moltes institucions revisin, i 
replantegin si escau la seva actuació, el nostre Grup Polític també 
considera molt interessant que aquesta Diputació pugui valorar i 
replantejar les bases de les seves línies d’ajuts. La finalitat és que es 
pugui incloure-hi com a beneficiaris municipis que pertanyen  a algunes 
franges de població que ara acostumen a quedar fora d’aquests ajuts. I, 
en el procés de repensar allò que fem i com ho fem, que també posem 
sobre la taula la idoneïtat d’ampliar i ser més generosos en els criteris 
de concessió de subvencions per tal d’adequar-los a les diverses 
realitats municipals i geogràfiques existents a les nostres 10 comarques 
i, d’aquesta forma, que els ajuts que s’atorguin sorgeixin d’una suma de 
criteris més equitativa. 
 
Amb la confiança que valorareu en positiu les reflexions i els 
plantejaments que us hem exposat hem votat a favor de la vostra 
investidura.  
 
I, ja per acabar, recupero el símil que he utilitzat anteriorment: confiem 
que aquestes aportacions de present i de futur faran que la música que 
s’escolti avui en aquesta sala de plens sigui més plural -un fet que la 
ciutadania sempre agraeix- i que, durant els propers quatre anys, la 
lletra pugui ser més compartida”. 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat Josep 
Masdeu, com a portaveu de Partit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC): 
 
“President, companys diputats i diputades, alcaldes i alcaldesses, 
representants de consells comarcals, autoritats, senyores i senyors, 
molt bon dia. 



 

 
En primer lloc, en nom propi i en el del meu grup felicitem cordialment a 
l’Il·lm. Sr. Josep Poblet per la seva reelecció com a president d’aquesta 
institució.  
 
El grup del Partit dels Socialistes, del qual m’estreno amb orgull com a 
portaveu, ha donat suport a la candidatura del Sr. Josep Poblet en base 
a un acord de 10 punts que estableix la línia de treball d’aquesta 
institució per als propers 4 anys. 
 
El Partit dels Socialistes som una formació compromesa amb la filosofia 
bàsica d’aquest acord: treballar pel territori i treballar per les persones, 
fomentar l’ocupació, la innovació i el treball amb qualitat i amb 
eficiència.  
 
Aquests objectius són ara més que mai del tot necessaris per ajudar els 
nostres municipis i els nostres conciutadans a superar els moments de 
dificultats actuals. I la Diputació de Tarragona, per la seva estructura i 
pel seu tarannà, ha d’assumir aquests reptes amb fermesa i amb el 
convenciment que pot fer aportacions molt valuoses en tots els àmbits 
que estableix l’acord.   
 
Des del grup dels Socialistes hi col·laborarem amb responsabilitat amb 
aquest projecte, perquè nosaltres som persones d’acció, que ens 
agrada ser constructius i positius. Som persones que coneixem i creiem 
en el món local i podem aportar idees i propostes per contribuir a fer 
realitat el programa de 10 punts als quals ens hem sumat. 
 
Per part de vostè, president, i del seu grup, esperem dedicació i 
voluntat d’arribar a acords, ja que l’experiència ens demostra que la 
capacitat de diàleg i de consens és la fórmula més fructífera per a fer 
realitat els projectes en benefici del territori i de les persones. 
Aquest esforç que les diferents formacions polítiques hem de fer per 
consensuar les accions que emprengui aquesta institució és també una 
exigència ciutadana. 
 
Els moments de crisi i de dificultats per a moltes famílies ha fet aflorar 
un malestar generalitzat. La ciutadania ens demana respostes i 
lideratge, el Pla Estratègic 2011-2015 pot ser l’eina per aportar visió  i 
solucions però es del tot necessari que a traves del treball de la 
Comissió de Planificació es generi l`impuls i el compromís per portar-ho  
a terme. 
 
Nosaltres tenim la responsabilitat i el deure de no defraudar aquestes 
expectatives. 
 
Per aquest mateix motiu, des del nostre grup subscrivim la necessitat 
que els criteris d’estalvi, de racionalització i eficàcia de la despesa han 
de ser la norma general d’actuació durant aquest mandat, sempre i 



 

quan aquestes mesures afectin el menys possible a les necessitats de 
les persones i, especialment, els municipis més desafavorits. 
 
Pel que fa als municipis, la Diputació és una institució molt apreciada i 
valorada pels ajuntaments i per aquest mateix motiu la Diputació ha de 
ser molt sensible a les dificultats que en aquests moments estan patint 
molts ajuntaments per la baixada continuada del nivell d’ingressos i el 
augment continuo de les problemàtiques socials. En aquest sentit el 
PAM, aquesta gran eina de suport a la inversió i a la gestió municipal, 
ha de quedar salvaguardada en quant als recursos que s’hi destinen. 
Aquesta institució centenària té una llarguíssima trajectòria i ha sabut 
adaptar-se a les noves exigències socials, culturals i econòmiques. 
Aquest torna a ser un moment de canvi, en què les estructures 
administratives s’han d’agilitzar, en què s’han de reestructurar serveis i 
maneres de funcionar, i la Diputació té l’oportunitat de liderar aquest 
canvi i d’esdevenir un model com ja ho és en diversos àmbits. 
 
Des del nostre grup hi col·laborarem i hi posarem treball, esforç i idees. 
Esperem que el vot de confiança que hem donat es tradueixi en una 
treball conjunt franc i sincer, que sàpiga superar les lògiques 
discrepàncies polítiques i  ideològiques.   
 
Entenem també, que la Diputació és una entitat de gestió, on el debat 
polític ha de quedar sovint en un segon terme per facilitar, precisament, 
una gestió més eficaç, més racional i més eficient.  
 
Tindrem també una actitud vigilant. És la nostra obligació  i la nostra 
responsabilitat vers la ciutadania de vetllar perquè les accions que 
s’emprenguin s’atinguin als acords subscrits, i perquè la filosofia que ha 
inspirat aquest pacte  presideixi l’acció de govern durant tot el mandat. 
 
En base a totes aquestes consideracions, iniciem aquest mandat amb 
la voluntat de sumar esforços i superar diferencies. 
 
Les diputades i diputats socialistes no entendríem el món municipal i 
aquesta institució, sense la voluntat de estar al costat dels municipis i 
de les persones, amb les seves dificultats i les seves necessitats, però 
també de lluitar per les seves il·lusions i els seus projectes.  
 
Treballar i somiar en una societat més propera, més humana, amb més 
equipaments,  més justa, on l’atenció a les persones basada en ideals 
de llibertat, igualtat i solidaritat, s’acompanyi del desig i del esforç per 
dur-ho a terme. 
 
Tots i totes som imprescindibles, doncs tots hem d’afrontar reptes 
complexos, que hem de saber transformar en oportunitats per treballar 
per un futur millor. 
 
Tinc el convenciment que tots els diputats i totes les diputades 
treballarem en aquesta línia, i que la presidència facilitarà aquesta tasca 



 

perquè les persones i els nostres municipis tinguin realment noves 
oportunitats de progrés i de benestar. 
 
Sr.  President , srs. Diputats , sres. Diputades, senyores i senyors, 
gràcies per la seva atenció”. 
 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat Sr. 
Josep M. Cruset, com a portaveu de Convergència i Unió (CiU): 
 
“Moltes gràcies Il.lm Sr. President. 
Senyors diputats, senyores diputades, digníssimes autoritats, convidats, 
professionals d’aquesta organització, senyores, senyors, 
 
Primer que tot deixeu-me expressar, en nom del grup de Convergència i 
Unió, la nostra felicitació a tots els Diputats que avui han pres 
possessió, i en especial felicitar al Josep Poblet per haver obtingut de 
nou el recolzament i la confiança per presidir la Diputació de Tarragona. 
 
Amb la constitució d’aquesta corporació i l’elecció del President, 
culmina el procés democràtic per excel·lència. El més pròxim als 
ciutadans. En cap altre certamen electoral hi ha l’activitat, la proximitat 
entre candidats i els seus veïns, el caliu polític i la implicació ciutadana 
com en el procés electoral de les eleccions municipals.  
 
I és com a resultat de les darreres eleccions municipals, que sorgeix la 
composició d’aquest Ple, i de la composició del Ple, l’encàrrec de que 
sigui Convergència i Unió qui governi. I el Josep Poblet qui presideixi, 
aquesta institució. 
 
Aquest quatre anys passats avalen la manera de fer del Josep Poblet 
com a President. Treballador infatigable. Coneixedor profund de tot el 
territori i les seves necessitats. Persona de lideratge ferm i persistent en 
l’assoliment dels objectius. I sobretot polític de caràcter dialogant i 
ferma voluntat de consens.  
 
Així doncs, per tots és conegut quin serà el nostre tarannà i la nostra 
manera de fer, i per tant, per tots és conegut que la majoria absoluta 
que Convergència i Unió tenim en aquest Ple serà administrada amb 
Humilitat, Responsabilitat i Prudència.  
 
Tindrem, tenim, la mateixa voluntat de consens que hem tingut en els 
darrers mandats, i que per un costat ha portat a fer tanta i tant bona 
feina des d’aquesta institució, i que per l’altre costat ha portat a que avui 
el President hagi estat escollit amb el vot favorable de la totalitat de 
diputats d’aquest Ple. 
 
I per això, deixeu-me agrair la confiança que ens heu fet en l’elecció del 
President els Diputats del Partit dels Socialistes de Catalunya, els 



 

d’Esquerra Republicana de Catalunya i els del Partit Popular de 
Catalunya. 
 
A ningú li ve de nou que la constitució d’aquesta corporació es fa en un 
paradigma socioeconòmic molt diferent al de la sessió de constitució de 
l’any 2007.  
 
Estic segur que el President en la seva intervenció hi farà referència.  
 
Els temps actuals són absolutament diferents, les famílies, les 
empreses i les administracions estan passant els pitjors moments des 
de la restauració de la democràcia.  
 
Ara més que mai els ciutadans observen atents els ens públics i els 
polítics que els dirigim, tot esperant que les nostres decisions siguin 
encertades i ajudin a millorar aquesta adversa situació. 
 
L’objectiu doncs és clar i diàfan. El camí per assolir-lo també: posar tota 
la capacitat i potència d’aquesta institució al servei de les necessitats 
del territori i la seva gent.  
 
I de capacitat i potència, aquesta institució en té molta. Si la miréssim 
en termes empresarials tots coincidiríem en que és una de les principals 
empreses del nostre territori.  
 
Si considerem que el pressupost anual és de més de 127 milions 
d’euros, i que el seu equip humà és de 1.200 professionals qualificats, 
ubicats en múltiples centres de treball per tot el nostre territori, ja ens 
fem una primera idea de la seva magnitud. 
 
Però la veritable rellevància d’aquesta institució pren cos quan estudiem 
altres indicadors, altres dades:  

• Que són 14.000 les assistències que el SAM presta en un sol 
any als Ajuntaments i Consells Comarcals. 

• Que amb la gestió del SAC són 1.189 alumnes els que estudien 
en les Escoles i Conservatoris de Música de la Diputació i 822 en 
les Escoles d’Art i Disseny. Així com l’excel·lent tasca dels tres 
Centres d’Educació Especial amb els seus 253 alumnes. 

• O que són més de 1.000 els grups de l’àmbit lúdic i cultural que 
són gestionats en l’e-catàleg. 

• I a més a més podem considerar la conservació i millora dels 1.089 
quilòmetres de la xarxa local de carreteres per part del SAT. 

• O la gestió de més de 2 milions de rebuts dels Ajuntaments per 
part de BASE, amb una recaptació de 265 milions d’euros anuals 
(més de 44.000 milions anuals de les antigues pessetes). 

• O l’activitat de promoció del Patronat de Turisme que té una 
incidència directa en que a les nostres terres els turistes hi facin 
pràcticament 19 milions de pernoctacions anuals. 

• O la promoció dels productes locals de qualitat. 
• O la gestió de 32.000 comptes de correu electrònic de Tinet. 



 

• Així com, des de l’àmbit de Secretaria, els 56.300 documents 
anuals que es registren. 

• O en l’àmbit d’Intervenció els 146.000 apunts comptables que es 
fan al sistema en un any. 

 
Com deia, aquestes dades donen una dimensió de la rellevància i la 
potència real de la Diputació de Tarragona.  
 
Aquesta és la institució sobre la que els ciutadans ens han demanat 
que exercim la nostra responsabilitat. 
 
Tenim molta feina a fer. Però tenim una excel·lent institució i uns 
excel·lents professionals. Tenim molta feina a fer. Només cal que 
treballem fort i junts per a fer-la possible. 
 
El nostre grup polític, Convergència i Unió, té la ferma voluntat de fer-
ho.  

• I fer-ho, com deia abans, buscant el consens dels diferents grups 
polítics, però també, però també, aprofitant el temps i anant per 
feina. 

• fer-ho, amb el convenciment que amb menys recursos, haurem 
de treballar, i treballarem per fer encara més. 

• fer-ho sent prudents en les nostres decisions, garantint així la 
continuïtat de la bona salut econòmica de la institució. Està clar. 
Però a la vegada sent valents i optimistes per superar els temps 
actuals. 

• fer-ho amb el compromís de treballar per tot el territori, sense 
distincions geogràfiques o polítiques, tal com hem fet sempre des 
d’aquesta institució, prestant, això si, especial atenció als 
municipis més petits. 

• I fer-ho, tal com deia al començament de la meva intervenció, 
amb humilitat.  
No pot ser d’altra manera.  
El nostre pas per aquesta institució, serà absolutament efímer en 
el temps.  
Avui hi som. Avui tots 27 som diputats, però arribat el moment 
deixarem les nostres responsabilitats i com diu el proverbi, un 
cop acabat el joc, el Rei i els peons tornen junts a la mateixa 
caixa . 

 
Moltes gràcies President. Enhorabona. Moltes gràcies senyores i 
senyors per la seva atenció”. 
 
El President agraeix les paraules del Sr. Cruset per la seva intervenció i 
dóna les gràcies a tots els portaveus per haver expressat el seu sentit 
de vot i les seves consideracions que estimen pertinents en aquest 
acte.  
 
Tot seguit el President comença el seu parlament: 
 



 

“Senyores diputades i senyors diputats, presidents Gomis i Mariné,  
digníssimes autoritats, senyores i senyors, 
 
Les meves primeres paraules són per agrair la confiança rebuda 
d’aquesta cambra territorial i que permet novament la meva investidura 
com a President de la Diputació. Els companys i companyes de la meva 
formació política i els integrants dels altres tres grups polítics que 
conformen aquesta Corporació tenen el més important que puc oferir-
los des d’aquest mateix moment: el meu compromís de liderar el treball 
de tots, amb vocació de servei i d’impuls a la nostra societat, per tal de 
resoldre els seus reptes presents i futurs. 
    
El proper 19 de juliol farà quatre anys que m’adreçava als diputats i 
diputades d’aquesta institució, a les autoritats, als treballadors de la 
casa i a tot el públic assistent per tal de donar a conèixer les claus de la 
nostra necessària acció política vers el territori i les persones que hi 
vivim. I ho feia, com ho faig avui també, afirmant la fermesa de les 
conviccions municipalistes que compartim els electes que prenem 
possessió, perquè tots creiem, n’estic segur, que la Catalunya d’avui 
segueix sent la suma de la fortalesa que van adquirint els nostres 
pobles i ciutats. Per això és important referir-nos a la persones que ens 
han fet confiança per ocupar aquests escons i agrair-los el seu suport a 
l’hora d’atribuir-los.  
 
En el meu cas és natural que agraeixi de nou, des d’aquesta tribuna, la 
gran confiança obtinguda a la meva estimada ciutat de Vila-seca, raó de 
ser de la meva vida política, i en particular, a tots els meus 
conciutadans que avui m’han volgut acompanyar.  
 
Tant els diputats i diputades que avui comencen com els que ja hem 
format part de corporacions anteriors sabem que la nostra força és la 
dels municipis que defineixen el nostre paisatge, l’activitat econòmica i 
cultural, així com la convivència a la nostra terra. El que som, la força 
del conjunt de la ciutadania del Camp de Tarragona i de les Terres de 
l’Ebre, és la projecció de la suma de totes i cadascuna de les persones: 
des de la família i des del treball, des de la vida de cada dia. 
 
Aquest acte és per a mi molt important ja que m’impulsa a activar les 
nostres energies per tal de respondre amb efectivitat a les dificultats 
d’un temps de canvis socials i de crisi econòmica; també mou, com 
poden comprendre, els meus sentiments i les meves emocions: per això 
agraeixo la seva presència i el seu afecte, que són també motors 
essencials de l’acció política; i finalment, aquest acte referma els meus 
compromisos a favor de l’austeritat, la bona gestió i el suport als 
municipis i al territori a l’hora de fixar prioritats. I en aquest sentit, en les 
properes setmanes, com en tantes altres ocasions, visitaré totes les 
comarques i parlaré amb tots els alcaldes i alcaldesses i les autoritats 
comarcals. 
 



 

De tota manera, parlar de municipis i de territori vol dir parlar de 
persones.  
 
Des de la Diputació de Tarragona sempre hem escoltat el pols de la 
ciutadania, i així ho continuarem fent, sensibles a les preocupacions 
dels que viuen als municipis més petits i tenint en compte també el pes i 
la importància de les comunitats que viuen en zones urbanes més 
poblades. Cal recollir totes les sensibilitats i escoltar tothom. Aquest ha 
de ser el compromís més ferm d’aquesta institució. 
 
La Diputació de Tarragona ha estat, i ha de continuar sent, un 
instrument molt important a les nostres comarques. I en aquesta 
intervenció pretenc dibuixar els reptes que tenim i com podem fer 
créixer la força del nostre espai si avancem en l’aplicació de les 
estratègies que ja hem iniciat i que cal continuar impulsant. 
 
No podem negar que vivim, avui, moments difícils en els quals moltes 
persones i activitats pateixen mancances i tribulacions molt directament 
relacionades amb un context de crisi general, de frenada de l’activitat 
econòmica i de creixement de l’atur; però això, que ha de ser estímul 
per donar les respostes adequades a aquestes preocupacions, no pot 
ser fre ni excusa per no avançar en aquells aspectes que a mig i llarg 
termini poden ser fonamentals per al nostre desenvolupament i 
competitivitat. Cal conèixer, cal escoltar, cal definir prioritats i cal, 
sobretot, actuar. 
 
Sense cap mena de dubte vénen temps de restriccions pressupostàries. 
I en temps difícils creixen les necessitats i es redueixen els recursos per 
afrontar-les. No hi ha fórmules secretes per respondre a aquest repte. 
No hi ha més recepta a aplicar que la bona gestió i la consciència de 
tots i cadascun dels membres d’aquesta institució, que l’èxit de la nostra 
acció de govern dependrà només de nosaltres i de la nostra feina de 
cada dia. 
 
Aquest mateix discurs d’investidura, lluny de formalismes protocol·laris, 
vol tenir el pragmatisme d’un programa de govern territorial dels temps 
presents, que segueix el fil conductor d’una acció política renovadora 
iniciada ara fa quatre anys, que reprèn el balanç de molta i bona feina 
feta en temps difícils i que es fixa objectius basats en l’audàcia dels 
nostres actes futurs. Tot plegat, per fer d’aquesta institució un gran 
motor d’activitat transformadora i d’ajut als propòsits que conviuen en 
sis mil quilòmetres quadrats. En definitiva, tan apassionant i tan senzill 
com fer possible un autèntic espai de modernitat, oportunitats i 
excel·lència.  
 
Fa quatre anys parlàvem més conceptualment d’ambició territorial i 
generacional, d’aliances estratègiques i, sobretot, d’un futur cap on 
mirar. I fixàvem com a referents: territori, municipis, sostenibilitat, 
persones, coneixement i universitat. Hem avançat notablement en tots 
aquests terrenys definint nous instruments de progrés territorial com el 



 

Pla Zonal de Carreteres, sent la primera Diputació catalana que el duu 
a terme; els municipis han rebut més suport que mai (PAM, PEIM, 
PUOSC, FEDER...); els nostres centres d’educació especial i de 
formació musical i artística han avançat tots en millores, continguts i 
suport als seus programes de treball; hem desenvolupat conjuntament 
amb la nostra Universitat Rovira i Virgili un model de Regió del 
Coneixement, i hem impulsat el creixement del Campus Universitari al 
Baix Penedès, entre altres objectius, també duts a terme en el marc del 
conveni de col·laboració vigent. 
 
S’ha avançat en camins pels quals ja caminàvem i s’han fet néixer nous 
instruments de servei al conjunt territorial. El nostre propòsit de fa 
quatre anys s’ha fet realitat, és a dir, tenim un futur cap on mirar i una 
estratègia per arribar-hi.  
 
S’han mobilitzat més recursos i s’han prestat més serveis que mai, i 
estem més a prop de tot arreu a través de la xarxa de banda ampla de 
comunicacions. I val a dir, també, que en aquest mandat hem rebut el 
reconeixement d’excel·lència en la gestió, d’acord amb el model 
d’EFQM amb l’atorgament de més de 300 punts. Som la primera 
Diputació de l’Estat que ho aconsegueix. 
 
L’Institut d’Estudis Ramon Berenguer IV, àmbit cabdal de la nostra 
cultura i personalitat col·lectives, ha pres nou alè, i amb renovades 
estructures ja vigents tindrà un pes fonamental per fomentar el 
dinamisme cultural i la creativitat de la nostra terra. 
 
Ens sentim orgullosos del rang universitari assolit per la nostra Escola 
d’Art i Disseny de Tortosa, com també de la millora dels equipaments a 
la Tarraco Arena Plaça (TAP), l’espai cultural cobert més gran de la 
nostra demarcació. La Diputació dels nostres dies té serveis implantats 
a totes les comarques i una tercera seu institucional a les Terres de 
l’Ebre des de l’any 2009, i així completa la presència que ja teníem a 
Tarragona i Reus.  
 
Tot aquest balanç té noms i cognoms, i són els dels diputats i diputades 
que en la Corporació precedent han fet un exercici de responsabilitat en 
aconseguir uns objectius que, si al començament semblaven llunyans, 
amb la tasca constant de cada dia s’han fet realitat i avui són el punt de 
partida per assolir-ne de nous i de més ambiciosos. I té uns 
protagonistes excepcionals: el gran equip humà i professional d’aquesta 
institució que, des de tots i cadascun dels llocs de treball, ha fet 
possible aquest balanç que avui podem acreditar. I això és determinant: 
saber que anem en una direcció que no és equivocada, saber que ho 
fem entre molta gent treballant junts, assumint com a objectius les 
legítimes aspiracions de la nostra societat i sent útils, que és el més 
gran dels serveis. 
 
Actualment, des d’instàncies polítiques, es qüestiona el paper d’algunes 
institucions, entre les quals les Diputacions. Per això és un bon moment 



 

per revisar i posicionar-nos sobre la missió fonamental de la Diputació 
de Tarragona en tant que “ens de caràcter supralocal que dóna suport a 
persones, municipis i comarques cercant l’equilibri territorial, 
l’homogeneïtat del conjunt pel que fa als serveis i a la qualitat de vida, i 
actuant com un agent efectiu de transformació progressiva de la realitat 
socioeconòmica i de generació de noves oportunitats”. 
 
Naturalment, en col·laboració amb totes les administracions i els agents 
socials. Aquesta és la utilitat de la Diputació, i en la seva anàlisi 
trobarem la resposta als interrogants que es puguin plantejar. Ni es 
tracta de fer per fer, ni de desfer per desfer. Del que es tracta és de 
saber amb precisió cap on es vol anar, què es vol ser i què es necessita 
per anar-hi i ser-ho.  
 
Per això mateix, avui és molt important encoratjar els diputats i 
diputades que afronten aquest mandat a treballar a fons, amb lleialtat, 
amb esperit crític, amb creativitat, amb decisió i amb voluntat d’afermar, 
entre tots, un projecte potent per al nostre territori. Aquest és el nostre 
repte i ha de ser també el nostre compromís. 
 
Aquesta visió no s’aparta de la idea central del Pla Estratègic 2007-
2011, sinó que, atesa la més que previsible disminució dels recursos 
econòmics disponibles, centrarem la nostra acció en prioritzar el suport 
als municipis i en una millora intensiva de la nostra eficiència interna en 
la gestió, potenciant els punts forts de l’organització i corregint els punts 
febles. 
 
Estratègia corporativa 
Per tal d’aconseguir els objectius marcats, definirem un nou Pla 
Estratègic 2011-2015 que es desenvolupi a través de quatre àmbits 
principals: 
 

• Municipis i territori sostenibles. 

• Persones, formació i cultura. 

• Coneixement i model socioeconòmic. 

• Gestió interna excel·lent. 

El desplegament del Pla Estratègic tindrà una visualització clara en la 
redacció del Pla Anyal, en què es prioritzarà la distribució dels recursos 
disponibles i, lògicament, també tindrà reflex en el nou cartipàs de 
govern i l’estructura operativa que l’ha d’executar. 

Aquest nou cartipàs estarà constituït per sis àrees operatives, tres 
d’elles orientades a les accions de suport, i altres tres orientades a la 
prestació de serveis als ajuntaments i a les persones. 

Pel que fa a les accions de suport disposarem de: 



 

1. Àrea de Règim Intern i de Recursos Humans. 

2. Àrea Econòmica. 

3. Àrea de Coneixement i Qualitat. 

Pel que fa a la prestació de serveis: 

4. Àrea de Serveis d’Assistència al Ciutadà. 

5. Àrea de Serveis d’Assistència als Municipis. 

6. Àrea de Serveis d’Assistència al Territori. 

Els actuals sis Organismes Autònoms es reduiran a tres, i quedaran 
configurats de la manera següent: 

- BASE, Gestió d’Ingressos de Dret Públic. 

- Escoles d’Activitats Artístiques. 

- Patronat de Turisme i Desenvolupament Local. 

En aquesta nova concepció de l’estratègia corporativa apareixen, com 
els deia fa uns instants quan parlava dels quatre àmbits estratègics, dos 
àmbits nous i diferenciats: 

• Coneixement i model socioeconòmic 
• Gestió interna excel·lent 

 
Amb el primer, Coneixement i model socioeconòmic, contribuirem a 
impulsar una nova economia territorial basada en el coneixement, que 
facilitarà, més encara, la col·laboració amb la Universitat Rovira i Virgili, 
juntament amb les altres administracions i amb el teixit empresarial més 
dinàmic, fent especial esment del sector serveis, del turisme, l’oci i el 
lleure. També serà el vehicle d’impuls de promoció del sector primari, 
remarcant els valors específics i singulars dels nostres millors productes 
del camp i de la mar, catalogats com a Productes Locals de Qualitat 
(PLQ). 
 
El desenvolupament de la Regió del Coneixement tindrà un paper 
rellevant en la promoció de l’estructura empresarial, tal com ja ve fent 
des de l’any 2009. 
 
Pel que fa al segon àmbit nou, el de la Gestió interna excel·lent, 
s’integraran tots els projectes associats amb les noves tecnologies: 
informàtica corporativa, webs corporatives, Tinet i els projectes de 
Business Intelligence. També tindrà cura de la implantació dels criteris 
d’excel·lència en la gestió del model EFQM, amb l’objectiu d’assolir la 
valoració de 400 punts al llarg del mandat corporatiu. Tots els serveis 
que presta actualment OASI seran assumits per aquesta àrea, i 



 

s’aplicaran els criteris d’excel·lència emprats fins ara per aquest 
organisme autònom. 
Dins d’aquest mateix àmbit, volem destacar també la creació d’una 
comissió específica de gestió de Recursos Humans i Polítiques Actives 
d’Ocupació, que tindrà al seu càrrec tots els elements que poden 
afectar la plantilla de servidors públics de la Diputació, amb especial 
cura de la formació i els plans de carrera dels seus integrants. 
 
Aquesta mateixa comissió també s’encarregarà de les polítiques actives 
d’ocupació, i donarà suport a diferents programes que ja funcionen 
actualment. Assumirà, per tant, les funcions que en aquest camp duu a 
terme l’Organisme Autònom de Desenvolupament Local (OADL), per 
aconseguir una major eficiència en tot allò que fa referència a les 
economies d’escala en la gestió. 
 
Les funcions de suport al sector primari que es fan des de l’OADL seran 
assumides pel Patronat de Turisme, que inclourà la seva promoció en 
les campanyes de divulgació turística i d’elements propis del nostre 
territori. D’aquesta manera concentrem àmbits de gestió que, en 
fusionar-se, administraran els recursos de manera més eficient.  
 
El Patronat de Turisme i Desenvolupament Local orientarà la seva 
activitat en un nou marc estratègic que definiran els seus òrgans de 
govern a la tardor, amb la missió bàsica d’impulsar els nostres 
productes sense complexos, diversificant de manera ponderada, és a 
dir, tenint ben clar el pes del litoral i el pes del conjunt territorial, i sent 
valents i innovadors en l’ús d’eines al servei de la promoció i la difusió.  
 
Per això animo el Patronat a actuar amb ment molt oberta en aquest 
sentit, a saber aprofitar recursos tècnics que es poden obtenir d’àmbits 
de la mateixa Diputació i del Parc Científic de Turisme i Oci, i a 
contribuir a la generació de coneixement al servei del sector. Aquesta 
mentalitat innovadora és la mateixa que ens caldrà per interpretar la 
relació amb els nous mercats potencials. Cal assumir més el valor 
estratègic de l’aeroport de Reus i entendre les possibilitats que ens 
obriria l’activitat creuerística del Port de Tarragona. Ara ja no n’hi ha 
prou amb fer bé allò que es fa, es tracta d’activar mecanismes que ens 
permetin veure on d’altres encara no hi miren, detectar oportunitats i 
tendències, analitzar millor la competència, preveure amenaces 
presents i futures...  
 
Es tracta d’això i de moltes coses més que haurem de fer en el camp de 
la promoció i de la projecció dels nostres recursos i capacitats. 
 
Els altres dos àmbits que totalitzen els quatre previstos: 
 

• Municipis i territori sostenibles 
• Persones, formació i cultura 

 



 

queden vinculats a les mateixes comissions informatives amb què ho 
estaven fins ara, amb petites reestructuracions organitzatives que es 
desplegaran en el seu moment. Es fixa com a objectiu general 
l’increment i millora del catàleg de serveis que es presta als 
ajuntaments i la revisió i compactació d’alguns d’ells per tal de millorar 
l’eficiència en la seva gestió. 
Objectius irrenunciables en relació amb els nostres ajuntaments ja des 
d’ara són: l’aprovació d’un nou Pla d’Actuació Municipal superior a 
l’actual, amb una dotació d’almenys 50 milions d’euros, el 
desplegament total de l’administració electrònica i la consolidació de la 
xarxa de comunicacions de banda ampla. 
 
Pel que fa a l’estructura política mantindrem el mateix criteri de màxima 
operativitat i mínima estructura: quatre vicepresidències, dues de les 
quals de representació territorial, una al Camp de Tarragona i una altra 
a les Terres de l’Ebre. 
 
Es mantindrà la Comissió de Planificació com a instància de control, 
impuls i seguiment de l’execució del Pla Estratègic. 
 
Com a norma general, i amb la voluntat del màxim aprofitament dels 
recursos econòmics, es reduiran despeses de personal en matèria 
d’assessorament de grups polítics. Pel que fa al personal, dissenyarem 
una “plantilla-objectiu” planificada fins a final del mandat, preveient els 
relleus, i de manera que s’accentuï la formació i l’eficiència en lloc del 
nombre d’efectius. 
 
Les partides assignades a Presidència —congelades durant els darrers 
quatre anys— veuran limitades les quanties pel que fa als imports 
màxims d’atorgament, i es demanaran a l’Equip de Direcció Tècnica de 
la Diputació objectius concrets departamentals de reducció de despesa. 
Per acabar, voldria fer unes referències a la política com la feina 
quotidiana de gestionar els recursos públics, de tots, amb eficiència, 
rigor i proximitat a les persones. La crisi del nostre sistema econòmic ha 
sumat incertesa i dificultats a la nostra societat. Tanmateix, pot ser una 
oportunitat per apropar la gestió política a la ciutadania i fer un pas 
decidit cap a prestigiar de nou la tasca dels electes. 
 
¿Com podem lluitar contra la desafecció, l’allunyament, la indiferència o 
la indignació comprensible? Penso que la política municipal pot ser la 
clau de la proximitat que ens obri les portes per tornar-nos a engrescar 
en projectes comuns en moments difícils.  

Tots sabem prou bé com, des del municipi més petit del nostre territori 
fins a la ciutat més gran, la ciutadania ha tornat a respondre de nou 
triant, en les passades eleccions municipals, els projectes que els han 
semblat millors. Les persones han triat els seus representants polítics 
amb una veu plural i ferma que demana i que ens requereix treball i 
compromís. 



 

La Diputació de Tarragona és la síntesi de totes les sensibilitats que 
s’han expressat a les urnes i ha de tenir l’objectiu comú d’obrir portes a 
la col·laboració entre municipis, a fer costat a les necessitats del 
territori, a procurar que des de la nostra institució siguem portaveus de 
les preocupacions reals de la gent, a parlar el llenguatge de la 
proximitat, del consens, d’escoltar tothom. Aquest ha de ser el nostre 
objectiu i el nostre compromís. 

En els temps actuals el nostre repte fonamental és ser útils a la nostra 
societat, facilitar la vida de cada dia i impulsar l’activitat econòmica; 
escoltar les necessitats, els projectes de tots i cadascun dels municipis 
de les nostres comarques i fer-los costat. “Cal despertar sentiments i 
saber articular voluntats”, diuen els experts. “Ciutats del món” ens diu 
Josep Iglésies, referint-se a divuit petites i minúscules poblacions 
nostres que ens descriu com a síntesi entre amor pel territori, estima 
pels pobles petits i lloc d’encontre entre civilitat, humanitat, paisatge, 
sentiments, vinculació personal i espiritual. No n’hi ha prou amb una 
bona gestió, cal que siguem permeables a les emocions i prenguem el 
pols a la ciutadania per tirar els nostres municipis endavant. Hem de ser 
capaços de transmetre que la política és el principal motor del canvi i de 
la visió optimista de futur.  

Us demano que porteu cap a la Diputació la veu del territori i que ho feu 
amb exigència i esperit crític, però amb voluntat de consens, amb la 
seguretat que compartim uns objectius comuns centrats en les nostres 
comarques i en el seu progrés en benestar, en qualitat de vida, en 
convivència i en una forta personalitat compartida. 

Totes les persones que vivim al Camp de Tarragona i a les Terres de 
l’Ebre tenim bones perspectives de futur pel lloc on som, pel com som, 
pel que tenim i pel que fem, però també tenim elements d’incertesa si 
no s’actua amb determinació. I aquesta determinació ha de ser filla del 
nou compromís que assumim avui, emprant els instruments de què 
disposem: territori, persones, talent, model socioeconòmic, institucions i 
la nostra cultura, que ens defineix. 

He volgut fer un dibuix prou definit de la feina i els objectius que tenim 
al davant i expressament he volgut ser molt concret perquè els temps 
ens hi obliguen més que mai. El full de ruta està ben definit i prou 
elaborat per ser de fàcil aplicació de manera immediata, però sobretot 
he volgut tornar a transmetre en aquest acte d’avui un compromís de 
tots nosaltres amb la nostra gent.  

Gustav Meyrink, escriptor vienès del segle XX va escriure: “Potser la 
veritat és massa simple perquè puguem comprendre-la de seguida”. 
Les paraules amb què voldria acabar tampoc són gens complicades i 
amaguen, tanmateix, molta dedicació i molta feina a fer: escoltar els 
nostres municipis i les nostres comarques, recollir totes les sensibilitats, 
treballar amb el consens com a camí, gestionar amb rigor i amb 
austeritat els nostres pressupostos (que de ben segur seran 



 

decreixents), i, finalment, actuar amb decisió i amb eficiència per 
respondre a les necessitats que tenim de la manera més adequada.  

Molt senzill, i alhora una feina complexa i gens fàcil. Aquest és el nostre 
repte com a institució, i estic segur que, amb la col·laboració de tots, 
l’assolirem en aquests propers quatre anys si avui mateix ens posem a 
treballar. 

Moltes gràcies per la seva atenció”. 
 
 
 
Finalitzades les paraules el President aixeca la sessió essent les dues 
de la tarda, jo la Secretària dono fe.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


